
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού Μαρία-Αλεξάνδρα Κε-

φάλα, σελ. 11413 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11371, 11413, 11415 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2008 έως 11395,

σελ. 11371 - 11396 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11396 - 11410 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε

θέµα: «Η κατάργηση του προγράµµατος Hellenic Universities
2 δηµιουργεί προβλήµατα στο Πανεπιστήµιο Κρήτης», σελ.
11411 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Οι εργασίες για τη νέα Μαρίνα στον  Όρµο Βουλιαγ-
µένης επιβαρύνουν το φυσικό περιβάλλον», σελ. 11413 

4. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-
τέρας 11 Απριλίου, σελ. 11411 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 11371 – 11415

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 11371, 11413, 11415

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 11413, 11414
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 11411, 11412
ΣΥΡΙΓΟΣ Ε. , σελ. 11412, 11413
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν.  , σελ. 11413, 11414

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’

Παρασκευή 8 Απριλίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 8 Απριλίου 2022, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’

Παρασκευή 8 Απριλίου 2022



11372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11373



11374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11375



11376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11377



11378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11379



11380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11381



11382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11383



11384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11385



11386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11387



11388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11389



11390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11391



11392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11393



11394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11395



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

11396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11397



11398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11399



11400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11401



11402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11403



11404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11405



11406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11407



11408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΣΤ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11409



11410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να σας ανακοι-
νώσω το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 11 Απριλίου
2022, το οποίο έχει ως εξής:

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 591/29-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κυκλάδων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Βρούτση προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Αποµά-
κρυνση µονάδας αφαλάτωσης νήσου Ηρακλειάς».

2. Η µε αριθµό 594/31-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξαν-
δρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Σε διακινδύνευση η επιβίωση των
κατοίκων στα ακριτικά Διαπόντια Νησιά από την έλλειψη καυσί-
µων και πρόνοιας νόµιµης µεταφοράς αυτών».

3. Η µε αριθµό 598/3-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαράδεκτη και αν-
τισυµβατική η απόφαση της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου
(ΕΤΑΔ) για υφαρπαγή της έκτασης των πενήντα πέντε περίπου
στρεµµάτων της πρώην Βάσης Γουρνών που έχει παραχωρηθεί
στην τοπική κοινωνία».

4. Η µε αριθµό 604/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Την κατάργηση της υποχρεωτικότητας διετούς παραµο-
νής των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών στον τόπο διορισµού».

5. Η µε αριθµό 590/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Οικονοµική ενίσχυση των
επιχειρήσεων οδικών εµπορευµατικών µεταφορών Φορτηγών
Δηµόσιας Χρήσης (Φ.Δ.Χ.).

6. Η µε αριθµό 599/3-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεί-
ωση της ύλης στις τάξεις του λυκείου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 595/31-3-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καστοριάς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ολυµπίας Τελιγιορίδου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Άδικη η κατανοµή των προκηρυσσόµενων θέσεων της 13Κ/2021
για τις Περιφερειακές Ενότητες (ΠΕ) Καστοριάς και Γρεβενών».

2. Η µε αριθµό 601/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πότε θα
δοθούν οι προκαταβολές από τον ΕΛΓΑ στους πληγέντες αγρό-
τες της Αργολίδας».

3. Η µε αριθµό 605/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Άµεση επίλυση των προβληµάτων των σπου-
δαστών των Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑΣ) του ΟΑΕΔ».

4. Η µε αριθµό 603/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κατάπτωση της εγγύη-
σης του ελληνικού δηµοσίου στα δάνεια των Ελλήνων τσιγγάνων».

5. Η µε αριθµό 597/1-4-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Πιερίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελισάβετ
(Μπέττυς) Σκούφα προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Αποκατάσταση ζηµιών 2ου και 5ου Γενικού Λυκείου
(ΓΕΛ) Κατερίνης».

6. Η µε αριθµό 608/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Απαλλαγή των συνταξιούχων του
ιδιωτικού τοµέα από την επιστροφή των χρηµατικών ποσών που
αντιστοιχούν σε καταβεβληµένες συντάξεις».

7. Η µε αριθµό 606/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη ενίσχυ-
σης των Τοπικών Μονάδων Υγείας (ΤΟΜΥ) Πετρούπολης».

8. Η µε αριθµό 609/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Επείγουσα στελέχωση του Αναισθησιολογικού Τµήµατος του
Γενικού Νοσοκοµείου Παίδων Πατρών "Καραµανδάνειο"».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3079/9-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Επικρα-
τείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Να κλείσει οριστικά το θέµα των πλευρικών διο-
δίων στη Βαρυµπόµπη και να εξεταστούν σοβαρά εναλλακτικές
λύσεις για τις κυκλοφοριακές ρυθµίσεις σε συνεργασία µε την
τοπική αυτοδιοίκηση και την κοινωνία των πολιτών».

2. Η µε αριθµό 3377/137/21-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Είχε ζητήσει ως όφειλε το
Υπουργείο Εργασίας από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας τη διερεύ-
νηση των καταγγελλοµένων εδώ και καιρό για το γηροκοµείο-κο-
λαστήριο στα Χανιά;».

3. Η µε αριθµό 3468/139/22-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Τι µέλλει γενέσθαι µε το κτήριο του 1ου Δηµοτικού Σχο-
λείου και του Γυµνασίου Αρκαλοχωρίου;».

4. Η µε αριθµό 3468/139/22-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Τι µέλλει γενέσθαι µε το κτήριο του 1ου
Δηµοτικού Σχολείου και του Γυµνασίου Αρκαλοχωρίου;».»

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν σήµερα, οι οποίες είναι µόνο δύο.
Πρόκειται για την µε αριθµό 3045/8-2-2022 ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Άγγελο Συρίγο και για την µε αριθµό 596/1-4-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση που θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Νικόλαο Ταγαρά.

Ξεκινούµε, λοιπόν, µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό
3045/8-2-2022 ερώτησης του κύκλου των αναφορών και ερωτή-
σεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς την Υπουρ-
γό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η κατάργηση του
προγράµµατος «Hellenic Universities 2» δηµιουργεί προβλήµατα
στο Πανεπιστήµιο Κρήτης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ευάγγελος Συρίγος.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η προηγούµενη κυβέρνηση

σχεδίασε, εκπόνησε και προχώρησε στην έναρξη υλοποίησης
του προγράµµατος «Hellenic Universities», που αποσκοπούσε ου-
σιαστικά στην ενίσχυση της υλικοτεχνικής υποδοµής των δηµο-
σίων ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων της χώρας µας. Το
πρόγραµµα ουσιαστικά χρηµατοδοτείτο µέσω του ΠΔΕ, του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, και µιας ανοικτής γραµ-
µής ενίσχυσης από την ΕΤΕΠ, από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων.
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Η σηµερινή Κυβέρνηση, ωστόσο, διέκοψε αυτή την ενίσχυση
και αυτό το πρόγραµµα. Μάλιστα διεκόπη κατά τη διάρκεια της
υλοποίησής του και έχω την αίσθηση ότι ουσιαστικά σηµατοδό-
τησε και την προσπάθεια αποδόµησης του ίδιου του προγράµ-
µατος.

Το Πανεπιστήµιο Κρήτης, έχοντας µέσα από τις ετήσιες εκθέ-
σεις του µεγάλα έργα υποδοµών 2016-2020 καθώς και 2020-
2024, προσανατολιζόταν ουσιαστικά στην κατεύθυνση ένταξης
και χρηµατοδότησης κτηριακών προγραµµάτων ενίσχυσης, κυ-
ρίως του διοικητηρίου στο Ρέθυµνο, καθώς και του Κτηρίου Βι-
οαπεικόνισης και Όρασης της Ιατρικής Σχολής. Συγκεκριµένα,
το κτήριο είχε έναν προϋπολογισµό της τάξης των 22,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και µια συνολική δοµηµένη επιφάνεια εννέα χιλιά-
δων εξακοσίων ενενήντα επτά τετραγωνικών µέτρων. Ήταν,
λοιπόν, αν µη τι άλλο, ένα κοµβικό και επιτελικό -θα έλεγα- κτήριο
που θα βοηθούσε πάρα πολύ στην εύρυθµη λειτουργία του πα-
νεπιστηµίου και, αν µη τι άλλο, στην ενίσχυση του συνόλου των
δοµών.

Δεδοµένης, λοιπόν, της κατάργησης του προγράµµατος «Hel-
lenic Universities» αποτελεί µονόδροµο, κατά τη γνώµη µας, για
την υλοποίηση των απολύτως νευραλγικών έργων του Πανεπι-
στηµίου Κρήτης, η ένταξή τους είτε στο πρώην Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων ή στο νυν Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης.

Λαµβάνοντας, λοιπόν, ως δεδοµένη την αναγκαιότητα των πα-
ραπάνω υποδοµών για το Πανεπιστήµιο Κρήτης ερωτάστε, κύριε
Υπουργέ, δύο ερωτήµατα: Πρώτον, αν προτίθεστε να εντάξετε
τη χρηµατοδότηση του διοικητηρίου του Πανεπιστηµίου Κρήτης
στην Πανεπιστηµιούπολη Γάλλου στο Εθνικό Πρόγραµµα Ανά-
πτυξης και, δεύτερον, για ποιον λόγο ακυρώθηκε το πρόγραµµα
«Hellenic Universities 2». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε για την ερώτηση.

Ας ξεκινήσω µε το δεύτερο σκέλος της ερωτήσεως για το «Hel-
lenic Universities 2», για ποιον λόγο δεν υλοποιείται. Ο λόγος
είναι πολύ απλός. Η σταθερή βελτίωση της οικονοµικής καταστά-
σεως της χώρας οδήγησε στο να έχουµε τη δυνατότητα να δα-
νειζόµαστε µε επιτόκια πολύ χαµηλότερα από τα επιτόκια της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, η οποία χρηµατοδοτούσε
το πρόγραµµα «Hellenic Universities 2». Επειδή όλα τα δάνεια
που παίρνουµε για όλα αυτά τα προγράµµατα αναπτύξεως κα-
ταλήγουν να βαρύνουν το ελληνικό κράτος, γι’ αυτόν τον λόγο
κρίθηκε ότι το πολύ υψηλότερο επιτόκιο, το οποίο θα πληρώναµε
στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, δεν συνέφερε, δεδοµέ-
νου ότι ο δανεισµός της χώρας είναι µε πολύ χαµηλότερο επιτό-
κιο αυτή τη στιγµή. Οπότε αυτός ήταν ο λόγος για το γεγονός
ότι δυστυχώς αναγκαστήκαµε να διακόψουµε το πρόγραµµα
«Hellenic Universities 2», παρ’ ότι ήταν αρκετά δουλεµένο ως
πρόγραµµα.

Τώρα, ως προς το θέµα του κτηρίου του διοικητηρίου στο Πα-
νεπιστήµιο Κρήτης, θα πρέπει να εξηγήσω δυο πράγµατα για τον
τρόπο της διαδικασίας λειτουργίας αυτών των προγραµµάτων.
Υπάρχει το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης 2021-2025, το οποίο
καθόρισε ποιες είναι οι προτεραιότητες ανά τοµέα πολιτικής στο
πλαίσιο των αναπτυξιακών στόχων της χώρας. Στο ΕΠΑ, στο
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης, εντάσσονται τα Τοµεακά και Πε-
ριφερειακά Προγράµµατα Αναπτύξεως ανά Υπουργείο και ανά
Περιφέρεια. Στην προκειµένη περίπτωση, στο εγκεκριµένο Τοµε-
ακό Πρόγραµµα Αναπτύξεως στο Υπουργείο Παιδείας, αλλά και
στο αντίστοιχο Περιφερειακό Πρόγραµµα Αναπτύξεως της Πε-
ριφέρειας Κρήτης για το 2021-2025, προβλέπεται ο άξονας 3.8,
µε θέµα: «Ανάπτυξη και εκσυγχρονισµός υποδοµών όλων των
βαθµίδων». Αυτό γίνεται στο πλαίσιο του τρίτου αναπτυξιακού
στόχου των ανωτέρω προγραµµάτων.

Πώς λειτουργεί τώρα η πρόταση; Η υπηρεσία διαχείρισης Το-
µεακού και Περιφερειακού Προγράµµατος Αναπτύξεως παίρνει
την πρόταση και την αξιολογεί. Ο φορέας έχει διαπιστώσει, έχει
διερευνήσει τις δυνατότητες εντάξεώς του σε κάποιο συγχρηµα-

τοδοτούµενο πρόγραµµα, επί παραδείγµατι, σε επιχειρησιακά
προγράµµατα ΕΣΠΑ, στο Ταµείο Ανάκαµψης κ.λπ., και ο στόχος
είναι ο φορέας να δροµολογήσει τη διαδικασία υποβολής του
έργου σε συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα για έργα που πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις εντάξεως. Ο τελικός στόχος πάντοτε
είναι να έχουµε τον µέγιστο δυνατό βαθµό εισροής πόρων και
απορροφήσεως πόρων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ στην πε-
ρίπτωση που δεν καθίσταται εφικτό αυτό το πράγµα, τότε κοιτά-
ζουµε να δούµε αν θα µπορέσει να υπάρξει χρηµατοδότηση από
εθνικούς πόρους ή από ΕΠΑ.

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου ειδικό-
τερα για το συγκεκριµένο πρόγραµµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υφυπουργέ. 

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ,

είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε για το αποτύπωµα που άφησε το
πρόγραµµα «Hellenic Universities 1», δηλαδή το πρώτο πρό-
γραµµα, ένα πρόγραµµα ύψους 184 εκατοµµυρίων ευρώ, που
διήρκησε τρία χρόνια συνολικά και αφορούσε δηµόσιες επενδύ-
σεις στα Πανεπιστήµια Θεσσαλίας, Θράκης, Αθήνας, Πάτρας,
Θεσσαλονίκης, Κρήτης, το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, το Πο-
λυτεχνείο Κρήτης.

Ουσιαστικά υπεγράφη ένα δάνειο στις 22 Δεκεµβρίου του
2016 που προέβλεπε ένα πρόγραµµα µε πιστώσεις 75% από την
ΕΤΕΠ, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, και 25% από εθνι-
κούς πόρους, από το ελληνικό δηµόσιο.

Μόνο στην Κρήτη το πρόγραµµα χρηµατοδότησε τη δηµιουρ-
γία του Εργαστηρίου Ανατοµίας και συνοδευτικές εγκαταστάσεις
στην Ιατρική Σχολή. Χρηµατοδότησε το νέο κτήριο του Τµήµατος
Επιστήµης Υλικών του Πανεπιστηµίου Κρήτης, ενώ στο Πολυτε-
χνείο Κρήτης οδήγησε στην επέκταση των φοιτητικών εστιών και
των συνοδευτικών τους εγκαταστάσεων.

Είναι κοινά αποδεκτό, νοµίζω, από όλους, ότι το πρόγραµµα
«Hellenic Universities» εξέφραζε έναν πολύ επιθετικό, επεκτατικό
-µε την καλή έννοια της έκφρασης- και φιλόδοξο σχεδιασµό επέ-
κτασης και συντήρησης των πάγιων υποδοµών, των πολύπαθων
πάγιων υποδοµών των δηµόσιων πανεπιστηµίων σε καιρούς
πραγµατικά χαλεπούς -να θυµίσω- και δύσκολους δηµοσιονο-
µικά, ένα πρόγραµµα που εκπόνησε η προηγούµενη κυβέρνηση
και υλοποίησε συνάµα.

Η κατάργηση, λοιπόν, του προγράµµατος πραγµατικά θέτει
σοβαρά ερωτηµατικά όσον αφορά τις προθέσεις της παρούσας
Κυβέρνησης για την ενίσχυση, εν τοις πράγµασι, αυτών των υπο-
δοµών που τόσο ανάγκη έχει ο τόπος.

Και επειδή δεν µπορεί συνειρµικά να µη συνδεθεί και µε την
κίνηση της κυρίας Υπουργού στο παρελθόν για την αναστολή λει-
τουργίας κάποιων τµηµάτων εµφιλοχωρούν σκέψεις, εάν θέλετε,
γύρω από το ζήτηµα κατά πόσον υπάρχει η πολιτική βούληση εκ
µέρους τη Κυβέρνησης να ενισχύσει στην πράξη το ελληνικό δη-
µόσιο πανεπιστήµιο. Γιατί η επιτοµή του λόγου πάντοτε είναι οι
πράξεις µας και από εκεί κρινόµαστε.

Σας άκουσα στην πρωτολογία σας και µπορώ να αντιληφθώ
την αναγκαιότητα, δεδοµένων των ελκυστικών επιτοκιακών όρων
από τους δανεισµούς και λόγω της κρίσης του COVID και όχι
µόνο, άρα µία επικείµενη µόχλευση για ένταξη σε ένα άλλο πρό-
γραµµα µε καλύτερα επιτόκια, γιατί προφανώς µιλάµε για δανει-
σµό. Αυτό είναι κάτι κατανοητό.

Όµως, κάτι άλλο που πρέπει να απαντηθεί -και είναι πολύ ση-
µαντικό κατά την άποψή µου και θέλουµε να µας ενηµερώσετε-
είναι το εξής: Τι πόρους προτίθεστε να κατευθύνετε στα ελληνικά
δηµόσια πανεπιστήµια και τις υποδοµές των από το Ταµείο Ανά-
καµψης αρχικώς και πάντοτε µε αυτό το αποτύπωµα της σκέψης,
δηλαδή την ενίσχυση του κτηριακού αποθέµατος των ελληνικών
πανεπιστηµίων�

Δεύτερον, µπορείτε να µας πείτε αυτά τα τρία χρόνια -δεν ευ-
θύνεστε εσείς προφανώς, αλλά είναι από την έναρξη της παρού-
σας Κυβέρνησης, από τον Ιούλιο του 2019- τι κινήσεις έχουν
γίνει, τι έργα έχουν συντελεστεί όσον αφορά την ενίσχυση των
πανεπιστηµίων µέσω του ΠΔΕ�

Όµως, το κρίσιµο και το κοµβικό, κατ’ εµέ, ερώτηµα είναι το
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εξής: ποιο είναι το επόµενο βήµα� Δηλαδή, ποιο είναι το πλάνο,
ποιος είναι ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης, για να ενισχυθούν τα
ελληνικά πανεπιστήµια και δη το Πανεπιστήµιο Κρήτης�

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Μαµουλάκη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Μαµουλάκη, έρχοµαι στο δεύτερο
σκέλος και θα σας πω ειδικά για το διοικητήριο. 

Υπάρχει µία σειρά από προγράµµατα τα οποία «τρέχουν» αυτή
τη στιγµή στα πανεπιστήµια. Δίδεται ιδιαίτερα µεγάλη έµφαση
στη δηµιουργία φοιτητικών εστιών, διότι είναι εξαιρετικά βαρύ
το πρόγραµµα µε τη φοιτητική στέγαση και εµείς θέλουµε οι φοι-
τητές, οι οποίοι περνάνε στα πανεπιστήµια της χώρας, να επιλέ-
γουν να πηγαίνουν σε αυτά τα πανεπιστήµια, παρά να διεκδικούν
και να παρακαλούν και να ψάχνουν να βρουν πραγµατικές ή υπο-
θετικές ασθένειες για να µπορέσουν να πάρουν µετεγγραφή
στους τόπους κατοικίας τους.

Οπότε, δίνουµε πολύ µεγάλη έµφαση στα προγράµµατα
εστιών. Τρέχουν, λοιπόν, ήδη προγράµµατα και µάλιστα µεγάλα.
Νοµίζω ότι χθες ή προχθές κατατέθηκε και ένα πρόγραµµα για
δύο χιλιάδες εστίες από το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής, για
δηµιουργία µεγάλης εστίας µε δύο χιλιάδες κλίνες στην περιοχή
των Άνω Λιοσίων. Και, βεβαίως, «τρέχουν» και πολλά άλλα προ-
γράµµατα, ευρωπαϊκά κυρίως, τα οποία σχετίζονται µε την ποι-
ότητα και την αναβάθµιση των πανεπιστηµίων.

Τώρα έρχοµαι σε αυτό που σας ενδιαφέρει άµεσα σε σχέση
µε το διοικητήριο. Το συγκεκριµένο πρόγραµµα δύναται να εν-
ταχθεί στο ΕΠΑ, στο Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης, και να χρη-
µατοδοτηθεί από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

Οι κινήσεις που πρέπει να γίνουν είναι οι ακόλουθες. Υπάρχει
µία έκδοση πρόσκλησης προς τον δυνητικό δικαιούχο, εν προ-
κειµένω το Πανεπιστήµιο Κρήτης, από την υπηρεσία διαχειρί-
σεως του Υπουργείου Παιδείας. Ακολούθως το πανεπιστήµιο
υποβάλλει συµπληρωµένο ένα τεχνικό δελτίο έργου, το οποίο
πηγαίνει προς την υπηρεσία διαχειρίσεως και η υπηρεσία διαχει-
ρίσεως αξιολογεί όλες τις προτάσεις, εξετάζει την επάρκεια των
πόρων και προχωρά στην ένταξη ή µη. Τα κριτήρια, κυρίως, είναι
η ωριµότητα του έργου, κατά πόσο, δηλαδή, είναι έτοιµη να ολο-
κληρωθεί για να µη χάσουµε τους πόρους.

Με έγγραφό της από το πανεπιστήµιο αναφέρεται ότι η ανέ-
γερση κτηρίου διοικήσεως του Πανεπιστηµίου Κρήτης στην Πα-
νεπιστηµιούπολη Ρεθύµνου υπάρχει µέσα στην πρόταση. Ήδη
έχει εκδοθεί άδεια δοµήσεως και παραδίδονται και τα τεύχη δη-
µοπρατήσεως. Και φαίνεται ότι η σύγκλητος θα αποφασίσει στο
αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα να βγει το τελευταίο στάδιο
µελετών.

Αυτό σηµαίνει ότι τον Μάιο εκτιµάµε ότι το έργο θα είναι ώριµο
και θα πρέπει να γίνουν αποδεκτές οι µελέτες από τη σύγκλητο
του πανεπιστηµίου τον Μάιο ή τον Ιούνιο. Θα εξεταστεί το σύ-
νολο των προτάσεων οι οποίες υπάρχουν. Το γεγονός ότι θα έ-
χουµε ένα πλήρως ώριµο έργο είναι κάτι εξαιρετικά θετικό για
την αντιµετώπισή του. 

Εµείς βεβαίως θα δούµε το σύνολο των προτάσεων οι οποίες
υπάρχουν. Το ότι, όµως, έχουµε προχωρήσει κι έχουµε φτάσει
σε αυτό το προχωρηµένο στάδιο είναι ένα πολύ σηµαντικό ση-
µείο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζω ότι η συνάδελφος

κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα ζητάει να της χορηγηθεί άδεια
απουσίας για το εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από 14
Απριλίου µέχρι 20 Απριλίου τρέχοντος έτους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, θα ήθελα να σας γνωρίσω ότι ύστερα από συνεννόηση

των ερωτώντων Βουλευτών µε τους ερωτώµενους Υπουργούς
δεν θα συζητηθούν: η µε αριθµό 611/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου, η µε αριθµό 607/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του
Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου και η µε αριθµό
612/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση, επίσης, του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου. 

Τέλος, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος του Βουλευτή του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
δύο ερωτήσεις, η µε αριθµό 3499/23-2-2022 και η µε αριθµό
3557/145/25-2-2022.

Προχωρούµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 596/1-4-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού A’ Ανατολικής Ατ-
τικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οι εργασίες για τη νέα µα-
ρίνα στον όρµο Βουλιαγµένης επιβαρύνουν το φυσικό περιβάλ-
λον».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Κυρία Απατζίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και καλή

σας µέρα. 
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ, και ευχαριστώ που ήρθατε για να

µου απαντήσετε. 
Υπάρχουν συγκεκριµένα προβλήµατα στη µαρίνα Βουλιαγµέ-

νης. Εννοώ την επένδυση που ξεκίνησε ως πλάνο το 2012 και συ-
νέχισε, δηλαδή οριστικοποιήθηκε, ως συνολική επένδυση το
2014 µέσω ΤΑΙΠΕΔ. Η επένδυση αφορούσε την πώληση ξενοδο-
χείων του «Αστέρα» Βουλιαγµένης και περιελάµβανε το µεγαλύ-
τερο µέρος του δηµοσίου κοινόχρηστου χώρου της χερσονήσου,
αλλά και τη µακρόχρονη εκµίσθωση της µαρίνας και της οργα-
νωµένης παραλίας στον Λαιµό του Μικρού Καβουρίου.

Η επένδυση αυτή οδηγεί στον νέο λιµενοβραχίονα που δηµι-
ουργεί στοιχείο οπτικού ρύπου και στραγγαλίζει τη φυσική εναλ-
λαγή του θαλάσσιου ύδατος. Οι εργασίες στον χερσαίο χώρο
αλλοιώνουν την εκτός σχεδίου δασική περιοχή µε τεράστια υπερ-
δόµηση, αλλά και θέτουν τη νοµική και πολεοδοµική βάση για να
τριπλασιαστεί αυτή η δόµηση στο µέλλον µε την αποδοχή ύπαρ-
ξης οικοδοµικών τετραγώνων. Αυτό συµβαίνει επειδή δεν ακο-
λουθούνται οι περιορισµοί στη δόµηση του ΠΔ, δηλαδή της προ-
στασίας πολεοδοµικής δόµησης του Σαρωνικού µε τίτλο: «Καθο-
ρισµός ζωνών προστασίας χρήσεων γης και όρων και περιορι-
σµών δόµησης στην παραλιακή ζώνη της Αττικής από τον
Φαληρικό Όρµο µέχρι την Αγία Μαρίνα Κρωπίας». Η συνέπεια
είναι να επιβάλλεται η δόµηση µε το νέο ΠΔ, δηλαδή µε την πο-
λεοδοµική δόµηση, ως κοινός τουριστικός λιµένας µε αύξηση ως
3.000% για ωφέλεια των επενδυτών και µόνο, χωρίς δηλαδή να
υπάρχει ειδική πρόβλεψη για το φυσικό περιβάλλον. Το αποτέ-
λεσµα είναι µια τεράστια και ανησυχητική ορατή θολερότητα των
υδάτων του όρµου καθηµερινά. 

Σας ερωτώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι προτίθεστε να κάνετε για
την άµεση διερεύνηση από αρµόδιους ειδικευµένους φορείς των
πραγµατικών περιβαλλοντικών προβληµάτων, που προέκυψαν
κατά τις εργασίες στον όρµο της Βουλιαγµένης, µε στόχο βέβαια
τον περιορισµό του όγκου και του µεγέθους του λιµενικού έργου
σε στεριά και θάλασσα, καθώς είναι έργα που επιβαρύνουν συ-
νολικά το πολύτιµο φυσικό περιβάλλον της περιοχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας)� Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς χαίροµαι και σέβοµαι την ευαι-

σθησία σας και την αγωνία σας, δεδοµένου ότι εκτελούνται έργα
τα οποία είναι σίγουρα κρίσιµα και χρήσιµα για την ανάπτυξη της
πατρίδας µας και θέµατα που αφορούν στον τουρισµό και την
ανάπτυξη είναι σηµαντικά. Όµως, ταυτόχρονα ο στόχος είναι η
ανάπτυξη να συµβαδίζει και να ισορροπεί µε την προστασία του
περιβάλλοντος, την αγωνία δηλαδή που εκφράζετε κι εσείς για
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το συγκεκριµένο θέµα. 
Θέλω να σας πω ότι το θεσµικό πλαίσιο το οποίο άπτεται του

συγκεκριµένου έργου το οποίο εκτελείται και στο οποίο αναφερ-
θήκατε έχει ως αναφορά κατ’ αρχάς στο Ρυθµιστικό Σχέδιο της
Αθήνας, δηλαδή στον ν.4277/214, που προτείνει ένα πλαίσιο
αρχών και κατευθύνσεων γύρω από το πώς πρέπει να γίνεται η
ολοκληρωµένη διαχείριση των ακτών της Αττικής σε συνάρτηση
και εξέλιξη µε τον ν.4759/2020 µε τον οποίο αντικαταστάθηκε το
ειδικό πλαίσιο ολοκληρωµένης διαχείρισης των ακτών της Αττι-
κής. Σίγουρα ο παράκτιος χώρος είναι συγκριτικό πλεονέκτηµα.
Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι στόχος είναι να µπορέσουµε να τον
αξιοποιήσουµε προστατεύοντας και δηµιουργώντας οφέλη για
την κοινωνία, αλλά και για λόγους δηµοσίου συµφέροντος.

Στην κατεύθυνση αυτή, θέλω να σας πω ότι πολύ πρόσφατα
υπέγραψα την εκκίνηση της διαδικασίας σύνταξης ειδικού πολε-
οδοµικού σχεδίου σε όλη την ακτογραµµή από τον Πειραιά µέχρι
το Σούνιο, ώστε να υπάρχει ένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός.
Αυτό θα καταλήξει µε προεδρικό διάταγµα για την ασφάλεια δι-
καίου, για να λάβει υπ’ όψιν συνολικά και σε όλο το µήκος όλα
αυτά τα οποία στο παρελθόν έχουν εξελιχθεί και να τα δει ξανά
επικαιροποιώντας τις όποιες απαραίτητες ενέργειες χρειάζονται
που θα διασφαλίζουν την προστασία του.

Σε ό,τι αφορά τη µαρίνα Βουλιαγµένης, εµπίπτει σε διάφορες
ζώνες απόλυτης ή λιγότερο απόλυτης επιτρεπόµενης χρήσης και
σε επιτρεπόµενες διαδικασίες και έργα. 

Η ζώνη 6δ, που το µεγαλύτερο µέρος εµπίπτει εκεί, είναι λιµέ-
νας αναψυχής Βουλιαγµένης, σύµφωνα µε το διάταγµα από 1-3-
2004 που καθορίζει ζώνες προστασίας, χρήσεις γης κ.λπ.. Το
βόρειο και νότιο τµήµα της χερσαίας ζώνης εµπίπτει στη ζώνη
1α απολύτου προστασίας, ενώ ένα µικρής έκτασης τµήµα της
µαρίνας βόρεια της ζώνης 6δ εµπίπτει στη ζώνη 2δ ανάπλασης
των υφιστάµενων τουριστικών χρήσεων του «Αστέρα» Βουλιαγ-
µένης.

Όλη αυτή η ζωνοποίηση που αντιστοιχεί στο έργο το οποίο
εκτελείται είναι προσαρµοσµένη στις απαιτήσεις που οι χρήσεις
και αυτά τα οποία επιτρέπονται έχουν αναπτυχθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα συνεχίσω γιατί έχω και άλλα στοιχεία που θα σας δώσω
και θα σας καταθέσω στη Βουλή για να τεθούν υπ’ όψιν σας, για
να αποδείξω στο τέλος ότι αυτό για το οποίο αναφέρεστε καλύ-
πτεται µε στοιχεία, τα οποία ξαναλέω ότι θα καταθέσω και θα τε-
θούν στη διάθεσή σας και για οποιαδήποτε άλλη ερώτηση θα
προκύψει, αλλά για να µην κλέψω τον χρόνο θα συνεχίσω στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Η κ. Απατζίδη έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως καταλαβαίνετε, την ερώτηση που κατέ-

θεσα την έκανα σε µια συνεννόηση µε την κοινωνία. Αντιλαµβά-
νεστε ότι εκλέγοµαι στη Βουλιαγµένη, η οποία είναι και το στολίδι
µας! Αυτό που άκουσα αυτή τη στιγµή θεωρώ ότι δεν είναι επαρ-
κέστατη απάντηση, αλλά πιστεύω ότι θα µε καλύψετε στη δευ-
τερολογία σας. 

Να καταλάβουµε, όµως, τι ακριβώς ζητάνε οι άνθρωποι εκεί.
Το πρόβληµα δεν είναι τόσο απλό, είναι ευρύτερο. Κινδυνεύει
ακόµη και η λίµνη Βουλιαγµένης που φαντάζοµαι ότι έστω και
µια φορά κάποιος που είναι Αθηναίος την έχει επισκεφθεί. Μπο-
ρεί να υπάρξει διείσδυση θαλάσσιου ύδατος που έχει επιβαρυν-
θεί από την υπερµεγέθυνση του λιµενικού έργου και χρήσεών
του, να αλλοιωθούν, δηλαδή, τα συστατικά της λίµνης της Βου-
λιαγµένης. Αλλά γενικότερα οι κάτοικοι της περιοχής είναι ιδιαί-
τερα ανήσυχοι. Υπάρχει τεράστια -ακούστε το αυτό, αν θέλετε-
ανησυχία που είναι ορατή, τη βλέπεις µε το µάτι ότι υπάρχει µια
θολότητα µέσα στα ύδατα καθηµερινά. Σε συνδυασµό, όµως, µε
τις χερσαίες εργασίες έχει δίκαια δηµιουργήσει τη δυναµική αν-
τίδραση των πολιτών, των κατοίκων της περιοχής, αλλά και ευ-
ρύτερα όπως είπα, οι οποίοι έχουν προσφύγει ακόµα και στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Και υπάρχουν και έντονες ανησυχίες

ότι θα υποβαθµιστεί η ανάδειξη των σηµαντικών αρχαιοτήτων
της χερσονήσου, αλλά και η κοινοχρησία στις παραλίες της πε-
ριοχής και στον δηµόσιο χώρο που πουλήθηκαν.

Ένα επιπλέον πρόβληµα είναι η υποβάθµιση του θαλάσσιου
περιβάλλοντος, τόσο στον όρµο της Βουλιαγµένης όσο και στο
σηµείο εναπόθεσης των βυθοκορηµάτων εκσκαφής. Ποιο είναι
το αποτέλεσµα; Ότι υπάρχει µια σηµαντική διατάραξη της θα-
λάσσιας βιοποικιλότητας. Δηλαδή, ελάχιστη διαφύλαξη της πε-
ριοχής µπορεί να επιτευχθεί µόνο µε την αυστηρή τήρηση των
προβλεπόµενων σε κάθε µελέτη του συνόλου της επένδυσης, µε
την εξονυχιστική διερεύνηση πολλών νέων προβληµάτων, που
ξεκάθαρα προκύπτουν µε την εξέλιξη των εργασιών και µε την
καθηµερινή εποπτεία όχι φυσικά των ανθρώπων που είναι αρµό-
διοι µε τακτικό έλεγχο και αυτοψίες. 

Κάνετε µια αυτοψία, πηγαίντε από εκεί να δείτε όλο αυτό που
ουσιαστικά ανησυχεί τους πολίτες µε εξειδικευµένους επιθεω-
ρητές τεχνικών έργων και περιβάλλοντος και βεβαίως µε την ανα-
θεώρηση µελετών και εγκρίσεων που δεν ανταποκρίνονται
πλήρως σε όλα ανεξαιρέτως τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του
όρµου της Βουλιαγµένης και την εκπόνηση νέων µελετών. 

Θεωρώ, όπως και εσείς νοµίζω, ότι οι κάτοικοι της περιοχής
δικαίως έχουν θορυβηθεί και αγανακτούν γιατί µένουν, όπως
είπα, σε ένα στολίδι και πρέπει να ανταποκριθείτε και εσείς και
όποιος είναι αρµόδιος στις ανησυχίες τους, γιατί πρέπει να σωθεί
αυτή η περιοχή η οποία αντικειµενικά είναι και η ωραιότερη της
Αθήνας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε

πολύ.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, είπα ότι θα απαντήσω και συγκε-

κριµένα στους προβληµατισµούς και στην αγωνία σας που σέ-
βοµαι, είναι µια ιδιαίτερη και ευαίσθητη περιοχή, γι’ αυτό και οι
απαντήσεις πρέπει να είναι συγκεκριµένες και αυτό θα κάνω αµέ-
σως.

Θέλω να σας πω ότι έγινε διαβούλευση για την έγκριση του
σχεδιασµού για τη µαρίνα Βουλιαγµένης µε το από 6-6-2019. Στις
13 Ιουνίου υπήρξε η δηµοσίευση στο ΦΕΚ του προεδρικού δια-
τάγµατος, του οποίου βεβαίως προηγήθηκε η στρατηγική περι-
βαλλοντική εκτίµηση, άρα στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων. Υπήρξε διαβούλευση µε φορείς, µε την κοινωνία,
εκτιµήθηκαν οι πιθανές επιπτώσεις από την εκτέλεση του έργου
και την εξέλιξή του, όπως είπατε και εσείς, στο στενό και ευρύ-
τερο περιβάλλον, στο θαλάσσιο και στο χερσαίο χώρο. Όλα αυτά
λοιπόν ενσωµατώθηκαν στο άρθρο 4 του διατάγµατος που ανέ-
φερα πριν. 

Θέλω να σας πω ότι το εν λόγω διάταγµα διασφαλίζει θετική
γνωµοδότηση του Συµβουλίου της Επικρατείας, γιατί ελέγχθηκε
πριν από την έκδοσή του, όπως όλα τα προεδρικά διατάγµατα,
από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Μετά από τη θετική γνωµο-
δότηση, βεβαίως υπεγράφη και είναι πλήρως συµβατό µε το διά-
ταγµα του 2004. 

Επιπλέον, ο γενικός σχεδιασµός του έργου προβλέπει επεκτά-
σεις µικρής κλίµακας, περιοριζόµενες αποκλειστικά εντός των
υφιστάµενων ορίων της µαρίνας Βουλιαγµένης, µε κυριότερη την
ανακατασκευή και επέκταση του υφιστάµενου προσήνεµου
µόλου. Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις, όπως είπα, εκτιµήθηκαν
κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης. Οδήγησαν σε µια κοινή
υπουργική απόφαση που µέρος αυτής και υπογράφων είµαι και
εγώ, όπου περιέχονται λεπτοµερώς τα µέτρα µε στόχο την ελα-
χιστοποίηση από πλευράς επιπτώσεων, κατά τη διάρκεια κατα-
σκευής του έργου και βεβαίως κατά τη διάρκεια λειτουργίας του
αµέσως µετά. 

Θέλω να σας πω επίσης πως σε ό,τι αφορά τον προβληµατι-
σµό της νοµιµότητας ή την ενδεχόµενη καταστροφή, για την
οποία υπήρξε προσφυγή από την πλευρά των κατοίκων, όπως
γνωρίζετε, προς το Συµβούλιο της Επικρατείας, που έλεγε ότι µε
την εξέλιξη των έργων µπορεί να δηµιουργηθεί πρόβληµα το
οποίο δεν θα µπορεί να αποκατασταθεί, υπάρχει η απόφαση -την
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οποία θα καταθέσω- 43 του 2022 της Επιτροπής Αναστολών του
Συµβουλίου της Επικρατείας, όπου αναφέρεται ρητά, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν τις ανησυχίες των κατοίκων, ότι δεν συντρέχουν
λόγοι καταστροφής ή περιβαλλοντικού προβλήµατος που να
οδηγούν στην ανάγκη να ανασταλούν τα έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή την απόφαση θα την καταθέσω στα Πρακτικά και θα είναι

στη διάθεσή σας να τη δείτε και εσείς. 
Πέρα όµως από το νοµικό κοµµάτι της διασφάλισης προστα-

σίας κατά τη διάρκεια εκτέλεσης των έργων, µπαίνω και στο πε-
ριβαλλοντικό κοµµάτι. Αυτό ελέγχεται από το Ελληνικό Κέντρο
Θαλάσσιων Ερευνών, διότι όλες αυτές οι προδιαγραφές επιβάλ-
λεται να εξελίσσονται και να ελέγχονται κάθε εβδοµάδα και να
παίρνονται µετρήσεις. Θα καταθέσω ενδεικτικά δύο αποφάσεις
του ΕΛΚΕΘΕ. Η µία είναι της 18ης Φεβρουαρίου του 2022 και η
άλλη της 4ης Απριλίου. Απαντούν στους προβληµατισµούς και την
ανησυχία σας. Θα είναι στη διάθεσή σας. 

Επιπλέον, θέλω να πω ότι όλες αυτές οι παρατηρήσεις και τα
αποτελέσµατα του ελέγχου είναι και στο φορέα που κατασκευά-
ζει το έργο, αλλά και στο Δήµο Βάρης – Βούλας - Βουλιαγµένης
και είναι στη διάθεση του καθενός, γιατί είναι δηµόσιες, σε δη-
µόσια ανάρτηση και µπορούν να περιέλθουν σε γνώση του οποι-
ουδήποτε θέλει να πληροφορηθεί τα αποτελέσµατα αυτών των
ελέγχων. Άρα υπάρχει και δηµόσιος έλεγχος και βεβαίως οι υπη-
ρεσίες είναι υποχρεωµένες -βάσει των συµβατικών υποχρεώ-
σεων που αναφέρονται και στα διατάγµατα που είπα πριν- να
εξελίσσουν αυτόν τον έλεγχο. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά το θέµα των βυθοκορηµάτων -επειδή
αναφερθήκατε και εσείς και σωστά- η θολερότητα πράγµατι
υπάρχει, όταν γίνονται εργασίες σε έναν θαλάσσιο χώρο, σε έναν
χώρο που έχει και το υγρό στοιχείο. Μάλιστα, στον πυθµένα του
χώρου κατασκευής και εξέλιξης εργασιών είναι λογικό να υπάρ-
χει αυτή η θολερότητα. Το θέµα είναι να ελέγχεται ότι παραµένει
στον χώρο αυτό, ότι δεν επεκτείνεται και δεν δηµιουργεί παρε-
νέργειες και προβλήµατα στον όµορο και κατ’ επέκταση στον θα-
λάσσιο πλούτο που υπάρχει στην περιοχή και οφείλουµε να

προστατεύσουµε. 
Και θέλω, επίσης, να σας πω ότι πέρα από τη στρατηγική µε-

λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων υπάρχουν και ειδικές περι-
βαλλοντικές τεχνικές περιγραφές, οι οποίες για κάθε εργασία
αναφέρουν λεπτοµερώς τι οφείλει ο ανάδοχος κατασκευαστής
του έργου για να προστατεύσει όλα αυτά στα οποία αναφερθή-
κατε και εσείς -και βεβαίως, θέλουµε και εµείς- και η παρακολού-
θηση είναι συνεχής.

Μέχρι τώρα, πάντως, αυτό το οποίο θέλω να σας αναφέρω και
θα το καταθέσω επίσηµα είναι ότι δεν φαίνεται -και αποδεικνύε-
ται από τις παρατηρήσεις και τους ελέγχους- ότι υφίσταται πρό-
βληµα.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς είµαστε εδώ. Θέλουµε την ανά-
πτυξη, θέλουµε να δηµιουργήσουµε επενδύσεις και ευκαιρίες για
εργασία, αλλά ταυτόχρονα η προστασία του περιβάλλοντος είναι
αναγκαιότητα και ευθύνη δική µας και ειδικά του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος. Και θέλω να σας διαβεβαιώσω πως οτιδήποτε διορ-
θωτικό χρειάζεται, γιατί όλα εξελίσσονται, είµαστε εδώ και
αµέσως θα παρέµβουµε όταν χρειαστεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Υπουργέ.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 9.50’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα
11 Απριλίου 2022 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


